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 المستخلص

 

ضد ( LFE)تهدف الدراسة الحالية لتقييم التأثير الوقائي المحتمل لمستخلص ثمرة الليمون 
والتأثيرات الخلوية الوراثية المستحدثة في أنسجة الكبد، الكلية، الخصية  التغيرات النسيجية المرضية

عقار ب المعاملةجة لذكور الفئران البيضاء نتي مفي خلايا نخاع العظ DNAالمتسببة بتلف ال
لستة مجموعات تحتوي كل  اً قسمتفأر 03 ولتحقيق هذا الهدف أستخدم (CP)السيكلوفوسفاميد 

المجموعة الضابطة المعاملة بالمحلول الفسيولجي، : مجموعة على خمسة فئران، المجموعة الأولى
ت عومل: ثالثة، المجموعة الLFEمن ( من وزن الجسم كجم/مل03)جرعة ت بعومل: المجموعة الثانية

ضعف الجرعة ت بعومل: المجموعة الرابعة، CPمن ( من وزن الجسم كجم/مجم03)الجرعة الطبية ب
من ( كجم/مل03)جرعة ت بعومل: المجموعة الخامسة، CPمن ( من وزن الجسم كجم/مجم03)الطبية 
LFE( +03كجم/مجم ) منCPمن ( كجم/مل03)جرعة ب عوملت: ، المجموعة السادسةLFE +

. مرة واحدة يومياً لمدة خمسة أيام متتالية وكانت المعاملة في كل المجاميع CPمن ( كجم/مجم03)
حدوث CP وأظهرت نتائج الفحص النسيجي والخلوي الوراثي في المجموعة الثالثة والرابعة المعاملة ب

موية ونكرزة الخلايا، تلف تلف في الكبد متمثل بفقدان الخلايا الكبدية لشكلها الطبيعي، إحتقان الجيوب الد
في الكلية متمثل بحدوث نزيف حاد في الأنسجة البينية وخلل في تركيب النفرونات، تلف الخصية متمثل 

وإنخفاض عدد الخلايا المنوية وإرتباك للتركيب الطبقي لمعظم  بتفكك وإنفصال الأنابيب المنوية
الأنوية الدقيقة الخصية، كما لوحظ زيادة عدد اخل مما أدى إلى ظهور غير طبيعي د الأنيبيبات المنوية

أما بالمعاملة المزدوجة في المجموعة . مددة الإصطباغ في خلايا نخاع العظفي كريات الدم الحمراء متع
الخامسة والسادسة ظهر تحسن كبير في نسيج الكبد والكلية والخصية وإقترابهم للشكل الطبيعي بعودة 

والأنابيب  ، ظهور أغلب النفروناتالجيوب الدموية إحتقاننقص ا الطبيعي ومعظم الخلايا الكبدية لتركيبه
لايا وترابط الأنابيب المنوية بعضها ببعض وإنتظام ترتيب معظم الخللطبيعي،  الكلوية بشكل أقرب

 LFEلذلك يوصى بإستخدام . منوية الدقيقة في خلايا نخاع العظد الأالمنوية، كما لوحظ إنخفاض عد
 .اء المعالجة الكيميائية بعقار السيكلوفوسفاميدوقاية أثنك
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ABSTRACT 

The present study aims to evaluate the possible protective effect of lemon fruit 

extract (LFE) against the histopathological changes induced in liver, kidney and 

testes damage and cytogenetic effects induced DNA damage in bone marrow 

cells of male mice treated with cyclophosphamide (CP). To achieve this goal a 

total of 30 male mice were divided into six groups each group contain 5 male 

mice: G1 control group treated with physiology solution , G2 treated with LFE 

(10ml/kg b wt.), G3 treated with CP (10mg/kg b wt.), and G4 treated with CP 

(20mg/kg b wt.), G5 treated with LFE (10ml/kg) + CP (10mg/kg), G6 treated 

with LFE (10ml/kg) + CP (20mg/kg). All of the abovementioned groups were 

treated daily for five consecutive days. The result of histological and cytogenetic 

examination in G3 and G4 treated with CP showed damage in liver such as loss 

of hepatocytes architecture, blood sinusoids congestion and hepatocellular 

necrosis, damage in kidney such as Severe bleeding in interstitial tissue of the 

kidney with a defect in the normal structure of most nephron, testes damage 

such as disintegration and separation of seminiferous tubules thus appearing 

abnormal within the testicular tissues. Marked severe increase in a number of 

micronucleus in polychromatic erythrocytes of bone marrow. The Dual 

treatment in G5 and G6 showed a high improvement in liver, kidney and testes 

tissues and approched it to normal tissues by most of hepatocytes restoration of 

normal histological structure, reduction of sinusoids congestion, glomerulus and 

renal tubules have become semi-normal to some extent, seminiferous tubules 

restored their regular inter relationship and order organized most of 

spermatocyte. Marked decrease  in a number of micronucleus in polychromatic 

erythrocytes of bone marrow. Therefore, this research recommends using LFE 

as a protect undergoing chemotherapy with CP. 


